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بله حتماً،  در حال حاضر براي راه اندازي ش��بكه ملي 
اطلاعات تأخير داش��ته ايم. برنامه ملي ش��بكه ملي 
اطلاعات جزو برنامه هاي تكليفي و مصوب قديم است 
يعني مربوط به دوره قبلي شوراي عالي فضاي مجازي 
و مصوبه است اما وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات 

متولي آن است و آنها هم دارند كار مي كنند. 
يكي از ضروريات ايجاد فضاي مجازي پاك شبكه ملي 

اطلاعات است. 
پس ش�ما هم جزو موافقان راه اندازي اين 

شبكه هستيد؟
بله، اصلًا بحث موافق و مخالف نيست چون در همه 
دنيا شبكه ملي اطلاعات دارند. در كشورهاي غربي هم 

شبكه ملي اطلاعات وجود دارد. 
چرا در همه جاي دنيا شبكه ملي اطلاعات 
وج�ود دارد؟ در كش�ورهاي غرب�ي ك�ه 
خودش�ان مالك فض�اي مجازي اند وجود 

شبكه ملي اطلاعات چه ضرورتي دارد؟
من جواب اين سؤال شما را با يك مثال ساده مي دهم. 
ش��ما اگر در تهران زندگي مي كنيد و مي خواهيد با 
شهرستان تماس بگيريد با گرفتن يك صفر، كد آن 
شهرس��تان را مي گيريد اما اگر بخواهيد مثلًا با ژاپن 
تماس تلفني داشته باش��يد دو تا صفر مي گيرد. اما 
چند درصد نياز مي شود تا شما با خارج از كشور تماس 
داشته باشيد و دو صفر را شماره گيري كنيد؟ طبيعتاً 

خيلي كم و بنا به ضرورت. 
دقيقاً مثل همين ماج��را را در فضاي مجازي داريم. 
اكثر تعاملات ما در حوزه فناوري اطلاعات و ارتباطات 
و در فضاي مجازي و اينترنت داخلي اس��ت بنابراين 
دليلي ندارد كه ماِ آي پي خود را به دنيا معرفي كنيم 
و بعد از آنجا كد بگيريم و برگرديم به كشور خودمان. 
به ط��ور مثال وقتي ش��ما مي خواهيد ب��ه همكار يا 
خواهرتان در اتاق كناري ي��ك ايميل بزنيد در عمل  
آي پي شما از امريكا به اتاق كناري منتقل مي شود. 
اما در صورت راه اندازي شبكه ملي اطلاعات تمام اين 
تعاملات داخلي مي ش��ود در عين حالي كه اينترنت 
هم داريم. اصلًا عمليات هاي ما روي بس��تر اينتريت 
انجام مي شود. ولي گردش هاي تمام مراودات محلي، 
 محله اي و منطقه اي داخلي مي شود كه اين خود منجر 
به بالا رفتن سرعت اينترنت و امكان ارائه پهناي باند 

بيشتر و كاهش هزينه ها مي شود. 
در اين صورت نگراني هايي كه در خصوص 
جاسوسي و سرقت اطلاعات وجود دارد نيز 
بر طرف مي شود و شبكه اي امن تر خواهيم 

داشت. درست است؟
دقيقاً، اگر ما شبكه ملي اطلاعات داشته باشيم ديگر 
نگران نيستيم تا اطلاعاتي كه در مكاتبه اي دوستانه 
رد و بدل شده، مورد جاسوسي قرار بگيرد، چون محتوا 
در اختيار خودمان است و بيگانه اي به آن دسترسي 

پيدا نمي كند. 
آقاي دكت�ر! ي�ك نگراني هم ب�ه موازات 
اخب�اري ك�ه ه�ر از چن�د گاه در رابطه با 
راه اندازي شبكه اطلاعات در جامعه مطرح 
مي ش�ود، وجود دارد و آن نگراني از قطع 
دسترس�ي به اينترنت با راه اندازي چنين 
شبكه اي اس�ت. آيا ش�ما چنين اتفاقي را 

تأييد مي كنيد؟
اصلاً اينطور نيست. اتفاقاً من مي خواهم بگويم توسعه 
پيدا مي كند چون حجم زي��ادي از گردش اطلاعات 
در داخل انجام مي شود و پهناي باند بين المللي براي 
كارهاي خاص مي ماند. به طور مثال اگر شما به دنبال 
كتابي باشيد، ابتدا به سراغ كتابخانه ملي مي رويد و 
اگر كتابخانه ملي آن كتاب را نداشت مي توانيد به طور 
نمونه آن كتاب را از كتابخانه كنگره ملي امريكا تهيه 
كنيد و براي اين مسئله مش��كلي وجود ندارد. اما در 

حال حاضر اگر بخواهيم به كتابخانه ملي كشور سر 
بزنيم پهن��اي باند بين المللي را اش��غال مي كنيم به 
همين خاطر هم دسترس��ي مان سخت است. اما در 
صورت راه اندازي شبكه ملي اطلاعات، دسترسي ما به 
كتابخانه ملي بسيار سهل مي شود و با سرعت بالا به آن 
متصل مي شويم. در اين شرايط اگر محتواي مورد نظر 
را در كتابخانه ملي پيدا نكرديم به راحتي مي توانيم 
به كتابخانه كنگره امريكا وصل شويم، چراكه پهناي 
باند از سوي ديگران اشغال نشده اس��ت. بنابراين با 
راه اندازي ش��بكه ملي اطلاعات نه فقط محدوديتي 
در استفاده از اينترنت ايجاد نمي شود بلكه ارتباطات 

سريع تر و وسيع تر مي شود. 
آقاي دكتر نجفي ! همانگونه كه مستحضر 
هس�تيد راه اندازي ش�بكه ملي اطلاعات 
مربوط به امروز و ديروز نيست و از سال 89 
مصوب و در قانون برنامه پنجم توسعه نيز 
جا گرفته است. شما چه موانعي بر سر راه 
اجراي اين قانون مي بينيد؟ آيا راه اندازي 
ش�بكه ملي اطلاعات منافع گروهي را به 
خطر مي اندازد و دست هاي پنهان مانع از 

اجرايي شدن آن مي شوند؟
نه اينگونه نيس��ت. متغيرهاي يا عوام��ل اثرگذار بر 
راه اندازي شبكه ملي اطلاعات متعدد است. نخستين 
عامل فني است و بايد يكس��ري اقدامات فني خاص 
انجام شود تا بتوانند ترافيك را به داخل انتقال بدهند. 
مثلًا ما بايد يكسري ديتا سنترهاي پر قدرت در داخل 
كشور داش��ته باش��يم كه بارگزاري محتوايي داخل 
كش��ور انجام ش��ود. در صورتي كه اطلاعات لازم در 
ش��بكه داخلي موجود نباش��د كاربر ما باز به س��راغ 
ش��بكه هاي بين المللي مي رود. پس اولين مشكل، 
ايجاد زيرساخت هاي قوي داخلي است. دومين مسئله 
جداس��ازي ترافيك است. درس��ت مانند خط كشي 

خيابان كه در يك اتوبان، يك بان��د كند رو، يك باند 
براي دسترسي محلي و باندي براي ماشين هايي كه 
با سرعت زياد حركت مي كنند در نظر گرفته مي شود 
پس بايد در رابطه با اين ش��بكه نيز چنين اقداماتي 
انجام شود؛ اينها مي شود اقدامات فني و زير ساختي. 
مرحله دوم و كار س��نگين تري كه در اين رابطه بايد 
انجام شود،  اقدامات ملي و هماهنگي راه اندازي شبكه 
ملي اطلاعات است كه تعداد زيادي از نهادها بايد براي 

اين موضوع با هم هماهنگ شوند. 
به طور نمونه سيس��تم خدم��ات بانكي، پس��تي و 
شناسايي افراد بايد با هم هماهنگ باشد تا اگر كسي 
خواس��ت عملياتي را انجام دهد اطلاع��ات اين فرد 
به راحتي با بانك يا اداره ثبت اس��ناد در گردش قرار 
بگيرد. بنابراين يكسري هماهنگي هاي ملي نياز است 
و تا زماني كه اين هماهنگي ها انجام نشود، شبكه ملي 
اطلاعات هم نمي تواند راه اندازي شود. لايه بعدي كه 
باز كار خيلي حجيمي مي خواهد، توجه به بحث توليد 
محتواس��ت. با فرض اينكه ما شبكه ملي اطلاعات را 
راه اندازي كنيم اگر محتواي لازم را براي آن نداشته 
باشيم، ديگران در اين پهناي باند ايجاد شده محتوا 
مي ريزند و دوباره مي ش��ود شبكه ملي اطلاعاتي كه 
محتواي بيگانه يا احتمالاً نامناسب در آن وجود دارد. 
با راه اندازي ش��بكه ملي اطلاعات س��رعت اينترنت 
بسيار بالاتر مي رود و اگر محتواي مناسبي براي ارائه 
در اين شبكه توليد نشود دوباره نگراني هايي در بطن 
جامعه شكل مي گيرد. مس��ئله چهارم كه خيلي هم 
مهم است، تغيير سرويس هاست. بايد سرويس هاي 
متعدد راحت، با دسترسي ها و تسهيلات مختلف كه 
از سرويس هاي بيروني كمتر و ضعيف تر نباشد، ارائه 
شود در غير اين صورت شبكه ملي اطلاعات با مشكل 
مواجه مي شود. پس دليل اينكه شبكه ملي اطلاعات 
در زمان تعيين شده هنوز به ثمر نرسيده مجموعه اي 

از اين دست عوامل بوده است. 
بحث شبكه ملي اطلاعات در بند 46 برنامه 

پنجم توسعه هم بوده است؟
بله، در برنامه ششم توسعه هم هست و هيچ اشكالي 

هم ندارد كه چنين طرحي در چند برنامه هم بيايد. 
ام�ا مقصود س�ؤال من اين اس�ت ك�ه آيا 
پنج س�ال زمان ب�راي فراه�م آوردن اين 
زيرساخت ها و هماهنگي ها كافي نبوده كه 
ما هنوز قادر به اجراي شبكه ملي اطلاعات 

نبوده ايم؟
نه نش��ده اس��ت. يك جاهايي ناهماهنگ��ي داريم. 
محتواهاي لازم را نتوانس��ته ايم ب��راي اين مقصود 
فراهم كني��م، عناصر فني آن را نتوانس��ته ايم ايجاد 
كنيم، عوامل و عناصر فني كار را نتوانسته ايم ايجاد 
كنيم، ظرفيت هاي ملي را فعال نكرده ايم تا اين شبكه 
ملي اطلاعات بيايد و درحال حاضر در زمينه سرعت 
اينترنت و پهناي باند و محتواي بومي و جداس��ازي 
اينترنت از اينترانت نگراني نداشته باشيم و مزه هزينه 

كمتر كردن و راحتي بيشتر داشتن را بچشيم. 
در واقع اگر بخواهيم صريح تر صحبت كنيم 
كم كارهايي در اين بين باعث شده كه شبكه 
ملي اطلاعات طي پنج سال با وجود تكليف 

قانوني راه اندازي نشود؟
من اسمش را مي گذارم ناهماهنگي؛ يعني به نظرم اگر 
هماهنگي هاي بيشتري انجام شود مشكلي نداريم. ما 
كشوري هس��تيم كه به اندازه كافي منابع داريم اما 

مديريت منابع نداريم. 
در ح�ال حاض�ر م�ا هن�وز ش�بكه مل�ي 
اطلاعاتم�ان راه نيفت�اده و بخش�ي از 
محتواهاي ارائه شده در فضاي مجازي بنا 
به اذعان كارشناسان و خود شما نامناسب 
است. در رابطه با بحث فيلترينگ هوشمند 

گذري بر هزار توي فضاي مجازي در گفت وگو با مشاور دبير شوراي عالي فضاي مجازي

هيچ نقط�ه اي از دنيا نيس�ت كه ادعا 
كند همه دسترس�ي ها را ب�ه صورت 
آزاد براي همه افراد ايجاد كرده است. 
مثل اين مي ماند كه ما اتوبان درس�ت 
كنيم اما برايش قاع�ده و قانون وضع 
نكنيم. همانطور ك�ه در فضاي واقعي 
يك اص�ول و قواعدي  حاكم اس�ت و 
يك جاهاي�ي ممنوعي�ت مي گذاريم

   زهرا چيذري

اگر فقط به عنوان يك مخاطب محتواهاي منتشر شده در 
فضاي مجازي را مورد بازبيني و قض�اوت قرار دهيد بدون 
شك مي پذيريد آنچه در اين فضا به انتش�ار در مي آيد در 
اغلب موارد قابل قبول نيست. با وجود اين وقتي مي خواهيم 
درب�اره محتواهاي عرضه ش�ده در ش�بكه هاي اجتماعي 
قضاوت كني�م بايد به س�طح جامعه و فض�اي واقعي ورود 
يابيم و از منظر روانش�ناختي و جامعه ش�ناختي بررس�ي 
كنيم و ببينيم چه اتفاقي در كف جامع�ه در حال رخ دادن 
اس�ت كه خود را به اين ش�كل در فضاي مجازي به نمايش 
مي گذارد. ضمن آنكه فضاي مجازي يك مقدار آزادتر است 
و خطوط قرمز و ملاحظات فضاي حقيق�ي را ندارد و مردم 
خود واقعي شان را نشان مي دهند. با اين همه تجربه جهاني 
نشان مي دهد براي سالم سازي فضاي مجازي راهكارهايي 
وجود دارد و همانگونه كه لازمه داشتن يك جامعه سالم و 
ايمن وضع قوانين و كنترل هاي انضباطي و اجتماعي است، 
براي آنكه اقشار و گروه هاي اجتماعي مختلف بتوانند بدون 
آنكه آسيبي ببينند از امكانات فضاي مجازي منتفع شوند 
نيز نياز است تا اين فضا با قواعد،  ابزارها و راهكارهايي ايمن 
ش�ود. يكي از مهم ترين راهكارهاي موج�ود در اين زمينه 
راه اندازي ش�بكه ملي اطلاعات اس�ت. ام�ري كه تكليف 
قانوني برنامه پنجم توسعه را در پش�ت خود دارد و علاوه 
بر ام�كان ارائه اينترن�ت پر س�رعت به كارب�ران داخلي، 
 ايمن تر و ارزان  تر اس�ت و راه اندازي آن موجب مي شود تا 
در صورت نياز به پهناي باند بين المللي امكان بهره برداري 
از اينترنت پرس�رعت براي كاربران فراهم شود. اين طرح 
قانوني اما مانند بس�ياري از قوانين ديگر هنوز جامه عمل 
نپوشيده است و در بن بست »هماهنگي هاي بين بخشي« 
باقي مانده است. ش�بكه ملي اطلاعات، محاس�ن و موانع 
تحق�ق آن، فيلترينگ فضاي مجازي، سالم س�ازي فضاي 
مجازي،  ش�بكه هاي اجتماعي و محتواهاي منتش�ر شده 
در آن موضوعاتي اس�ت كه براي بررسي آن به سراغ دكتر 
حسن نجفي س�ولاري مش�اور دبير ش�وراي عالي فضاي 
مجازي و مش�اور وزير فرهنگ و ارش�اد اس�لامي در امور 
فناوري اطلاع�ات رفتيم و ب�ا وي به گفت وگو نشس�تيم. 

آيا تاكنون پژوهشي در ارتباط با محتواي منتشرشده 
فضاي مجازي در كشورمان انجام شده است؟

خير، تاكنون پژوهشي نداشته ايم. 
پس نمي توانيم به شكل مستند بگوييم چند درصد 
از فضاي مجازي در كشورمان س�الم و چند درصد 

ناسالم است؟
نه، نمي توانيم. 

نظر ش�خصي ش�ما در اين رابط�ه به عن�وان يك 
كارشناس فضاي مجازي چيست؟

من فكر مي كنم همانگونه كه در يك س��رزمين واقعي قانون و 
قاعده و حدود مي گذاريم براي فضاي مج��ازي هم بايد قانون 

و قاعده گذاشت. 
يعني به باور شما امكان س�اماندهي فضاي مجازي 

وجود دارد؟
بله، تجربه دنيا نش��ان مي دهد با وجودي ك��ه اين تكنولوژي 
متعلق به خودشان بوده اس��ت، اعمال قانون و كنترل هايي بر 
فضاي مجازي مقدور بوده و شدني است. مثلًا در تمام دنيا درباره 
محتوايي كه كودكان مي توانند در فضاي مجازي به آن دسترسي 
داشته باشند قانون و قاعده وجود دارد و هم اكنون اين قاعده ها 

اعمال مي شود، بنابراين چنين امري مقدور است. 
ظاهراً طرح سالم س�ازي فضاي مج�ازي به صورت 
آزمايشي در حال اجراست. درباره اين طرح توضيح 

مي دهيد؟
سند بالا دستي اين طرح در شوراي عالي فضاي مجازي مصوب 
شده است يعني اصول و سياست ها و ارزش هاي آن تعيين و به 
همه نهادهاي حاكميتي به دولت،  مجلس و قوه قضائيه ابلاغ شده 
است. به بيان ديگر سند اصلي اين طرح در نظام پذيرفته و ابلاغ 
شده است. در س��طح بعدي كارهايي است كه بايد بخش هاي 

مختلف انجام بدهد. 
بخش هاي مختلف چه كارهايي در زمينه سالم سازي 

فضاي مجازي بايد انجام دهند؟
هر حوزه اي در نظام يك وظايف عملياتي دارد تا فضاي مجازي 
پاك ايجاد شود. اين مرحله دوم است كه هر كسي بايد برنامه اش 
را بياورد و اين برنامه ها در شوراي عالي فضاي مجازي يا سازمان 
برنامه و بودجه ي��ا آيين نامه داخلي دول��ت مصوب و عملياتي 

شود. 
كمي مصداقي تر توضيح مي دهيد؟ 

مث��لًا يك��ي از راهكارهاي ايجاد فض��اي مجازي پ��اك ايجاد 
پورتال هاي مرجع ملي اس��ت كه به وزارت فرهنگ و ارش��اد 
اسلامي واگذار شده است. اين وزارتخانه بدين منظور بايد برنامه 
ملي اش را بياورد تا ش��وراي عالي فضاي مجازي آن را تصويب 
كند. در مرحله بعدي بايد طرحش را به سازمان برنامه و بودجه 
ببرد تا پول و امكانات لازم براي اجراي طرح را بگيرد و س��پس 
براي اجرا به ش��ركت هاي خصوصي واگذار كند تا پورتال هاي 
مرجع ايجاد ش��ود و مردم به جاي رجوع به سايت هاي بيگانه 

بتوانند از اين سايت هاي داخلي نيازهايشان را برطرف كنند. 
مركز ملي فضاي مجازي برنامه هاي متعددي را پيشنهاد داده 
است. در برنامه ششم توسعه تكليف شده است تا همه دستگاه ها 
برنامه هاي مربوط به فضاي مجازي شان را هم پيشنهاد بدهند. 
بر اين اساس بندي در سياست هاي كلان نظام مصوب مجمع 
تشخيص مصلحت نظام گنجانده و به دستگاه ها ابلاغ شده كه در 
برنامه ششم خود بايد برنامه هاي ملي شان را براي فضاي مجازي 

هم پيشنهاد بدهند. 
آيا براي اين فراخواني كه اشاره داشتيد زمان بندي 
هم در نظر گرفته شده است و قرار است دستگاه ها 
گزارش دهي داشته باشند؟ در صورتي كه اين كار را 

انجام ندهند چه مي شود؟
برنامه ششم آخرين مهلتش آخر امسال است و بايد در مجلس 
مصوب شود بنابراين به نظر مي رس��د دولت پنج، شش ماهي 
بيشتر فرصت نداشته باشد. تا جايي كه من خبر دارم كارگروه ها 
تش��كيل ش��ده اند و در ارتباط با برنامه شش��م همه گروه ها و 

دستگاه ها مشغول كار هستند. 
ش�بكه ملي اطلاعات چط�ور ؟ در آخرين جلس�ه 
شوراي عالي فضاي مجازي روي موضوع راه اندازي 
شبكه ملي اطلاعات هم بحث ش�ده است. آيا قرار 

نيست اين شبكه بالاخره راه اندازي شود؟

نظر شما چيست آيا اين فيلترينگ اصلًا 
امكانپذير است؟

اين يك بحث بين المللي است. يعني هيچ نقطه اي 
از دنيا نيس��ت كه ادعا كند همه دسترس��ي ها را 
به صورت آزاد براي همه افراد ايجاد كرده اس��ت. 
مثل اين مي مان��د كه ما اتوبان درس��ت كنيم اما 
برايش قاعده و قانون وضع نكني��م. همانطور كه 
در فضاي واقعي يك اصول و قواعدي  حاكم است 
و يك جاهايي ممنوعي��ت مي گذاريم؛ چراغ قرمز 
مي گذاريم كه طرف عبور نكند،  خط عبور عابر پياده 
مي گذاريم كه فرد براي عبور از عرض خيابان فقط 
از آنجا عبور كند تا آسيب نبيند،  چنين موضوعي 
در فضاي مجازي هم وجود دارد. من فكر نمي كنم 
كسي در دنيا باشد كه بگويد به طور مطلق ما فيلتر 
كردن را قبول نداريم. بنابراين بايد اصول و قواعدي 
بر اين فضا حاكم باشد و مطابق با چنين قواعدي 
بايد براي افراد حدود نوشته شود. دسترسي آزاد 
اطلاعات به معني رها كردن فضاي مجازي نيست. 
ضمن آنكه باي��د دسترس��ي آزاد اطلاعات وجود 
داشته باشد اما قوانين بين المللي در قالب اس  اي 
اس، اي تي يو يا س��ازمان هاي جهاني به نهادهاي 
حاكميت��ي و دولت ه��ا،  بخش ه��اي خصوصي و 
شركت ها تكليف مي كنند كه بايد يكسري قواعد را 
از جهت كنترل رعايت كنند. مثلًا در سازمان هاي 
جهاني همه اپراتوره��اي تلفن هم��راه را مكلف 
كرده اند كه سيم كارت اختصاصي كودكان داشته 
باشند. كودكان نبايد به محتوايي كه در تلفن همراه 
براي بزرگس��الان در دسترس اس��ت،  دسترسي 
داشته باشند و اين يك نوع ظلم به كودك است. 
بنابراين من معتقدم نظام هوش��مند فيلترينگ 
عين حقوق بشر اس��ت و رعايت حدود براي اين 
است كه آزادي هاي فضاي مجازي حفظ و امنيت 
خاطر براي انسان ها ايجاد شود و ناهنجاري براي 

افراد ايجاد نشود.
 اصلاً خود افرادي كه در فضاي مجازي حضور دارند 
بايد به دنبال اين باشند كه يك حد و حدودي در 
اين فضا گذاشته شود و قاعده مند شود. به نظر من 
گلايه اي كه در نظام جمهوري اس��لامي بزرگان 
كش��ور بايد هم از ش��وراي عالي فضاي مجازي و 
هم بخش هاي ديگر حاكميت��ي مطرح كنند اين 
اس��ت كه چرا برخي از امور بي قاعده است؟ البته 
كميته تعيين مصاديق مجرمانه،  پليس فتا و ساير 
تشكيلات امنيتي دارند كار خود را انجام مي دهند 
اما سطح قاعده مندي بايد گسترده تر از اينها باشد. 
ما براي اينكه احساس آرامش در جوان،  كودك و 
نوجوان حاكم شود بايد قوانين بين المللي را بر اين 

فضا حاكم كنيم. 

چرا آنها دغدغه كودكان و نوجوانانش��ان را دارند 
اما ما چنين دغدغه اي را نداش��ته باش��يم. چرا ما 
امكانات و مقدورات خاص محصل مدرسه را فراهم 
نمي كنيم كه وي به س��راغ فضاي رهاي اينترنت 
برود و گرفتار شود. مطالعات زيادي در كشورهاي 
ديگر وجود دارد ك��ه اثرات و ع��وارض اين فضا و 
اعتياد به اين فضا را بي��ان مي كند و دولت و مردم 
را در حوزه هاي مختلف مكلف مي كند كه قواعدي 
را اعمال كنند و بپذيرند. البته فيلترينگ به معني 
سانسور،  برخورد و خشونت از طرف دولت به مردم 

تلقي نشود و اين خيلي مهم است. 
ش�ايد براثر همين برداشت باشد كه در 
جامعه يك مقدار حساس�يت نسبت به 
موضوع فيلترينگ وج�ود دارد. به باور 
شما فيلترينگ اگر سانسور نيست پس 

چيست؟
ما اگر سواد رسانه اي مردم را بالا ببريم مردم اصلًا 
خودشان مطالبه مي كنند و خودشان را ذي حق 
مي دانند كه چني��ن چيزي را بخواهن��د. چرا در 
شبكه هاي اجتماعي بايد يك دروغي مطرح شود 
و بعد از اينكه دروغ هايي ش��بيه به اين مطرح شد 
باور افراد نسبت به اين شبكه هاي اجتماعي از بين 
برود و در نتيجه ديگر هيچ چي��زي را باور نكنيم. 
در حالي كه بايد با افرادي كه دروغي را در فضاي 
مجازي نشر مي دهند برخورد شود. زيرا همانگونه 
كه دروغ گفتن در فضاي حقيقي گناه كبيره است 
در فضاي مجازي ني��ز دروغ، دروغ اس��ت و گناه 
كبيره محس��وب مي ش��ود. ما بايد از طرف مردم 
مطالبه ايجاد كنيم تا مردم خودشان خواهان وضع 
قاعده اي در فضاي مجازي باشند. به طور مثال اگر 
كسي بخواهد در شبكه هاي اجتماعي به شما يك 
تهمت بي ربط بزند چون س��رور اين شبكه ها در 
خارج از كشور است و شما هيچ سندي نداريد كه 
ثابت كنيد، تهمتي دروغ به شما زده و آرامشتان را 
به هم ريخته اند. قاعده اي وجود ندارد تا مقام قضا 
بتواند با كس��ي كه تهمت زده است برخورد كند. 
پس بايد يك قاعده اي وجود داشته باشد تا بتواند 
به شما كمك كند و ما اسم اين قاعده را مي گذاريم 
فيلترينگ هوشمند. اگر اين قاعده نباشد حضانت 
از ش��خصيت و حيثيت افراد صورت نمي گيرد و  

ناراحتي روحي - رواني براي افراد ايجاد مي شود 
چراكه در اين فضا امكان سو ءاس��تفاده مهياست. 
وضعيت بزهكاري در اين فضا ايجاد مي شود. حتماً 
بايد چنين قاعده هايي در اين فضا وجود داش��ته 

باشد تا ما احساس امنيت خاطر كنيم. 
آيا ما زير س�اخت هاي اي�ن فيلترينگ 
هوشمند را داريم؟ چراكه در گذشته ما 
شاهد فيلترينگ كامل سايت ها بوديم. 

ش��ما فيلترين��گ هوش��مند را از جن��س فني و 
نرم افزاري گرفتيد. مشكل همينجاست. فيلترينگ 
يعني ايجاد قاعده اي كه همه به آرامش رسيده اند. 
اولين قدم فيلترينگ هوشمند قاعده وضع كردن 
و نوشتن اصول و تعيين سياست هاست و مراحل 
آخر آن ايجاد يك نرم افزار هوش��مندي است كه 
مثلًا فيلم پورنو براي فرد پخش نكند. الان قوانين 
متعددي در دنيا از لحاظ نرم افزاري وجود دارد و 
خوشبختانه تكنولوژي خودش به كمك بشر آمده 
و بر فرض اگر شما در يوتيوب يك فيلمي را آپلود 
كنيد، دومين و س��ومين فيلم را كه بفرستيد اگر 
محتواي مناسبي نداشته باشد به شما آلارم داده 
و آن را پاك مي كنند و دسترسي شما را مي بندند. 
تكنولوژي از نظر نرم افزاري هم روز به روز پيشرفت 
مي كند اما فيلترينگ هوش��مند فقط نرم افزاري 

نيست، گام آخرش اعمال نرم افزار است. 
پس تعريف شما از فيلترينگ چيست؟

فيلترينگ ش��ش گام اصلي دارد؛  گام اول تحليل 
محيط و بررسي فضاي مجازي به لحاظ منويات 
آس��يب ها، گرفتاري ها و تهديدات و نگراني هاي 
آن اس��ت. بعد از رصد و تحليل اي��ن فضا نوبت به 
تهيه منشور و اصول و قواعدي مي رسد كه بايد بر 
اين فضا حاكم شود. مثلًا دسترسي آزاد اطلاعات 
را تعريف كنيم و به يك مفهوم مش��ترك برسيم. 
گام سوم، دستور العمل هاي عملياتي است كه بايد 
بخش هاي مختلف آن را اج��را كنند. گام چهارم، 
افزايش سواد رسانه اي اس��ت يعني آگاهي دادن 
به مردم و آموزش دادن به آنهاست.  مرحله پنجم، 
طراحي و استقرار سيستم هاي س��خت افزاري و 
نرم افزاري و مرحله ششم مي ش��ود فيلتر كردن 
به معني بستن،  منقبض برخورد كردن و برخورد 

حقوقي و قضايي كردن كه اين گام آخر است. 
پس در واقع آن پنج مرحله اول ايجابي و 

مرحله آخر سلبي است؟
احسنت درست فرموديد. اگر آنقدر محتواي خوب 
در اختيار شما قرار بگيرد ش��ما چه نيازي داريد 
به سراغ س��ايتي برويد كه 50 درصد محتواي آن 
مشكل دارد؟ در اين پنج گامي هم كه من عرض 

كردم اين مقدورات بايد لحاظ شود. 

در رابطه با ساماندهي شبكه هاي اجتماعي 
چطور؟ آيا راه اندازي شبكه هاي اجتماعي 
وطني مي تواند به اين ساماندهي منتهي 
ش�ود يا در اينجا نيز م�ا باي�د از طريق 
فرهنگ س�ازي و همين مراحل�ي كه در 
رابطه با فيلترينگ هوشمند به آن اشاره 

داشتيد كار را پيش ببريم؟
نه اينجا مسئله فرق مي كند. شبكه هاي اجتماعي 
يا OTT ها، سرويس يا يك خدمت هستند. طبيعتاً 
هر كسي خدمت را با كيفيت بهتر ارائه داد مردم به 
س��راغ آن مي روند. بديهي است ما اگر مي خواهيم 
در اين زمينه موفق باش��يم باي��د خدمت خوب و 
تس��هيلات زياد بدهيم و امكاناتي را براي مشتري 
ايجاد كنيم كه با ميل و رغبت به س��راغ آن بيايد. 
در اين زمينه لازم است تا با تبليغات اين سرويس 
را برند و بزرگ كني��م و به كارب��ر اطمينان خاطر 
بدهيم كه در اين فضا احساس امنيت و آرامش كند 
و نگراني هاي امنيتي نداشته باشد. اگر ما تمام اين 
موارد را اجرا كنيم در اين صورت شبكه اجتماعي 
بومي داخلي با كيفيت خوب با سرويس هاي متعدد 
عالي و ارزان قطعاً جاي شبكه هاي اجتماعي بيروني 
را خواهد گرفت، وگرنه موفق نخواهيم بود چراكه 
اين شبكه هاي اجتماعي تسهيلاتي ارزان و راحت 

فراهم مي كنند. 
در واقع اينجا حتي اگر ب�راي مخاطب و 
كاربر اين ش�بكه هاي اجتماعي هر قدر 
هم درب�اره چالش هاي اين ش�بكه هاي 
اجتماعي و پش�ت پرده هاي آن توضيح 
بدهيم به نتيجه نمي رس�يم چ�ون آنها 
دارند خدم�ات چني�ن ش�بكه هايي را 

دريافت مي كنند. درست است؟
حتماً همينطور است. ما بايد خدمات ايجاد كنيم 
تا آنها بپذيرند. اگر عده اي گرسنه باشند و نانوايي 
محلش��ان نان نامرغوب بدهد آيا به سراغ محلات 
ديگر نمي روند؟ طبيعتاً اگر ما سرويس خوبي ارائه 
دهيم و با استفاده از فضاي رسانه اي براي آن تبليغ 
كنيم، مهاج��رت به س��رويس هاي داخلي اتفاق 
مي افتد. آنگاه مي توانيم برخورد سلبي كنيم و اگر 
كسي خواست از طريق اين شبكه ها جاسوسي كند 

آن وقت م ي توان دخالت كرد و موضع گرفت. 

نظام هوشمند فيلترينگ 
عين حقوق بشر است


